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NÉV Covic Judit 

 

Szállás értékelése 

 

5 

Szállásunk az Axis Vermar Conference & 

Beach Hotel volt, Povoa do Varzim 

nyaralóhelyen, Porto közelében. Ebben a 4 

csillagos szállodában, egyágyas, saját 

fürdőszobás szobákban  kaptunk elhelyezést.  

A minden igényt kielégítő hotel nem volt túl 

zsúfolt, és a járványügyi szabályok 

maradéktalan betartása jellemezte. A 

személyzet profi és segítőkész volt; az sem 

okozott gondot, hogy kedden éjjel elég későn 

érkeztünk. A reggeli kötelező tesztelésekhez 

külön helyiséget biztosítottak a program 

résztvevőinek. A rendkívül gazdag szakmai 

és kulturális program miatt azonban sajnos 

csak kevés időt töltöttünk a szálláson.  

 

Utazás értékelése 

 

5 

Az utazáshoz a Wizzair és a Ryanair 

légitársaságok szolgáltatásait vettük igénybe. 

Indulás előtt igyekeztünk felkészülni és 

minden járványügyi információt begyűjteni. 

PCR tesztet csináltattunk, és elvégeztük a 

kötelező regisztrációt a portugál hatóságok 

által fenntartott weboldalon. Számomra ez 

volt az első külföldi út a járvány kitörése óta. 

Rendkívül furcsa élmény volt a szinte üres 

reptér, a zárt kávézók, üzletek, éttermek. 

Elkészült a reptér fapados járatok számára 

fenntartott része. Öröm volt látni a szép új 

csarnokot a régi kopott hangár helyén. A 

közvetlen járat is kellemessé tette az utazást.  

A portói reptérről vonatoztunk kellet még, 

egyszer át is szálltunk, majd taxiztunk a 

szállodáig. A kései érkezés miatt, sajnos 

lemaradtunk a városnéző programról, de nem 

volt rá lehetőségünk, hogy előbb induljunk, 

hiszen kedd délelőtt még az érettségi 

vizsgákkal kapcsolatos munkánkat végeztük 

az iskolában. Szombaton, a visszaúton a taxit 

választottuk, és probléma nélkül repültünk 

haza Budapestre. Oltási igazolvánnyal 

léptünk be az országba. A teljes utazás során 

betartottuk a járványügyi szabályokat. 
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Fogadó intézmény értékelése 

 

5 

Associação Portuguesa das Escolas 

Profissionais Agrícolas (APEPA) vagyis az  

EUROPEA-Portugal szakmai egyesület, a 

portugál agráriskolák hálózata volt a 

házigazdánk. Fantasztikus munkát végeztek 

az előkészületekkel és a szervezéssel, 

mindenben rendelkezésünkre álltak és 

segítettek a program előtt és alatt is egyaránt. 

Mindent elkövettek annak érdekében, hogy a 

rendezvény sikeres legyen. Reggelente 

teszteléssel indítottuk a napot, és a 

járványügyi szabályok betartása állandó 

követelmény volt. A gazdag program 

számtalan helyszínen való megvalósulása 

nem okozott gondot, jól előkészített és 

szervezett volt az utaztatásunk. A szakmai 

program angol nyelven folyt, de részben 

szinkrontolmácsokkal oldották meg az 

előadások követhetőségét. Számomra ez nem 

volt zavaró, bár minden bizonnyal ez egy 

másfajta élményt ad.  
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A program szakmai értékelése 

5 

A program elsődleges témája a 21. század 

kihívásainak meghatározása és azok kezelése 

volt az agárszakképzés területén. Hallhattunk 

a fő irányelvekről (digitalizáció, 

gamification, precíziós gazdálkodás, 

befogadó intézmények, nemek egyenlősége, 

fenntarthatósági célok – klímaváltozás, 

tanulóközpontú oktatás) a lehetséges 

megoldásokról és arról, hogy a portugál 

agáriskolák, hogyan próbálnak ezeknek 

megfelelni. Alkalmunk nyílt arra is, hogy a 

hazai viszonyokat átgondoljuk, és ezzel 

kapcsolatos gondolatainkat megosszuk, 

megvitassuk európai kollégáinkkal (Walk 

and Talk Session). 

A program vendége volt a portugál nemzeti 

iroda munkatársa, aki az ERASMUS 

programban történt változásokat és új 

lehetőségeket ismertette, illetve foglalta össze 

számunkra.  

A workshopok segítségével tájékozódhattunk 

az EUROPEA-International szervezet tagjai 

által vezetett, jelenleg is futó (Give New Life! 

ERASDG, EPLUG), valamint a jövőre 

tervezett ERASMUS partnerségi projektekről 

is. Jó érzés volt, hogy az egyikben – 

ERASDG – mi is részt veszünk 

Meglátogattunk néhány rendkívül szép, jól 

felszerelt agrár iskolát (Santo Tirso, Ponte de 

Lima, Rodo/Régua) és megismerkedhettünk 

az  általuk előállított hagyományos 

élelmiszeripari termékekkel, a sok-sok 

különféle helyi különlegességeket rendre 

meg is kóstolhattuk. Számomra meglepő volt 

az iskolák által előállított termékek 

kifejezetten magas minősége, és rendkívül 

tetszetős megjelenítése.  

Kedves színfoltja volt a programnak, hogy az 

agárszakképzésben tanuló diákok szolgáltak 

fel, és gondoskodtak rólunk szinte minden 

egyes étkezés, kávészünet, kóstolás során.  

A szakmai kirándulások alkalmával nemcsak 

iskolákat, de jónevű helyi borászatokat is  

meglátogattunk. Jártunk egy családi 

gazdaságban, amely hagyományos 

szőlőtermesztéssel állítja elő a régió 

jellegzetes borát, a Vinho Verde-t. Hatalmas 

élmény volt az UNESCO Világörökség 

részeként szamon tartott Douro Valley és a 
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híres portói bortermelő vidéken tett 

kirándulás.  

Részt vettünk az EUROPEA-International 

szervezet közgyűlésén, amely új vezetőket 

választott, a szervezet működésével 

kapcsolatos információkat szolgáltatott, 

valamint megismerhettük az új Charter of 

EUROPEA-t, a szervezet céljait és hitvallását 

tartalmazó dokumentumot, amely egy 5 éves 

munkafolyamat eredményeként került 

bemutatásra és elfogadásra Portugáliában. 
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A program kulturális részének értékelése 

 

5 

A szőlészetek, borászatok meglátogatásának, 

és a hagyományos technológiák 

megismerésének a Vinho Verde és az 

egyedülálló portói bor esetében a szakmai 

tényező mellett, kulturális értéke sem 

elhanyagolható. Hasonlóképp a helyi 

termékekkel, ételekkel való ismerkedés is 

része a helyi jellegzetességeknek.  

Povoa do Varzim, valamint Peso da Régua és 

Ponte de Lima városkákban tett séták során 

igyekeztünk magunkba szívni a portugál 

életérzést, és érdekes volt látni, hogy a nyári 

időjárás ellenére minden korosztály milyen 

fegyelmezetten viselt maszkot, nemcsak a 

zárt terekben, de az utcán, a strandon is. A 

Douro folyón tett hajókirándulás, a 

jellegzetes szőlőskeretek, a hagyományos 

teraszos művelés felejthetetlen élményt adott. 

A Peso da Régua-ban található Douro 

Múzeum betekintést nyújtott ennek a 

rendkívüli régiónak a múltjába. A helyi Rodo, 

Régua agráriskolában különleges kulturális 

előadással készültek a fogadásunkra: a portói 

palack tradicionális felnyitását követhettük 

figyelemmel, valamint Dona Antónia Ferreira 

és James Forrester a portói bortermelés 

történelmi alakjait láthattuk helyi színészek 

által megjelenítve, csodás eredeti ruhákban, 

és megtekinthettük rövid kis közjátékukat is.  

Nemzetközi startégiára vonatkozó javaslatok 

 

 

elérhető : http://kmaszc.hu/wp-

content/uploads/2021/01/Nemzetkoziesitesi-

strategia_KMASZC.pdf 
 

 

A programon megismert, az agrárszakképzés 

jövőre vonatkozó irányelvei, véleményem 

szerint, nagyon fontosak kell legyenek 

intézményünk számára is (digitalizáció, 

gamification, precíziós gazdálkodás, 

befogadó intézmények, nemek egyenlősége, 

fenntarthatósági célok – klímaváltozás, 

tanulóközpontú oktatás). Örvendetes, hogy 

részt vehetünk olyan partnerségi 

projektekben, amelyek segítenek a 

tanulóközpontú oktatás fejlesztésében, a 

fenntarthatósági célok fontosságának 

kiemelésében, a gamification-nel való 

ismerkedésben. A jövőben is keresnünk kell 

azokat a lehetőségeket, hogy 

nemzetközi/európai porondon sok újat 

tanuljunk, és  használható tudást szerezzünk 

http://kmaszc.hu/wp-content/uploads/2021/01/Nemzetkoziesitesi-strategia_KMASZC.pdf
http://kmaszc.hu/wp-content/uploads/2021/01/Nemzetkoziesitesi-strategia_KMASZC.pdf
http://kmaszc.hu/wp-content/uploads/2021/01/Nemzetkoziesitesi-strategia_KMASZC.pdf
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annak érdekében, hogy a fent említett 

irányelveket minél inkább meg tudjuk 

valósítani iskoláinkban.  

A nemek egyenlősége és a befogadó 

(inkluzív) iskola nagyon összetett és 

érzékeny témák, de éppen ezért nagyon 

fontosnak tartom őket is. Javasolom, hogy 

keressük azokat alkalmakat, amelyek 

segítségével oktatóinkat és diákjainkat be 

tudjuk vonni az ilyen témájú hazai és 

nemzetközi szemináriumokba, 

rendezvényekbe, ezáltal növelve a 

segítségadás lehetőségét, illetve csökkentve 

az esetleges diszkriminációt és kirekesztést 

intézményünkben.  

Legnagyobb eredmények, személyes sikerek 

Számomra nagy jelentőséggel bír, hogy 

láthattam a portugál agráriskolák 

felszereltségét, működését, és 

összehasonlíthattam a hazai viszonyokkal. 

Nagyon jó volt hosszú idő után újra találkozni 

a kollégákkal, valamint további 

ismeretségeket kötni, amelyek fontosak 

lehetnek intézményünk számára a jövőben. 

Örültem annak is, hogy az EUROPEA-

International közgyűlése még 3 év bizalmat 

szavazott az általam vezetett EUROPEA 

Editorial Group-nak, így portugál, észt, 

luxemburgi és német kollégáimmal együtt 

folytatni fogjuk a szervezet népszerűsítését 

célzó munkát.  

 

Mennyire érezte magát felkészültnek a mobilitás előtt – (Írjon mellé egy 1-5 ig számot – 1 : egyáltalán nem 

éreztem magam felkészültnek, 5 – nagyon felkészültnek éreztem magam) 

 

a fogadóország kultúrája – 4 

 

a program tematikája - 4 

 

a képzés nyelve – 5 

 

a fogadóország oktatási rendszere – 4 

 

a program témája - 4 

 

Mennyire érzi magát felkészültnek a mobilitás után – (Írjon mellé egy 1-5 ig számot – 1 : egyáltalán nem 

érzem magam felkészültnek, 5 – nagyon felkészültnek érzem magam) 

 

a fogadóország kultúrája – 5 

 

a program tematikája - 5 

 

a képzés nyelve – 5 
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a fogadóország oktatási rendszere – 5 

 

a program témája - 5 

 


